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ANO nechce veřejný 
rejstřík vlastníků firem

Ministr financí Andrej 
Babiš chce bojovat s úplat-
kářstvím, kroky jeho úřadu 
i politické strany ale v pří-
padě rejstříku konečných 
vlastníků firem jdou proti 
snahám protikorupčních 
aktivistů. Ti by chtěli pro-
sadit, aby byl poslanci prá-
vě projednávaný rejstřík 
přístupný veřejnosti. str. 3

Výkupní ceny mléka 
jsou na dně. Čeká se růst
V červenci klesla cena mlé-
ka, které farmáři prodávají 
mlékárenským firmám, 
v průměru na 6,10 koruny 
za litr. Je to nejméně od 
léta 2009. Zemědělci ale 
věří, že už na podzim se 
situace obrátí. str. 5

Brazilský Senát sesadil 
Rousseffovou
Brazilský Senát odvolal 
z funkce prezidentku Dilmu 
Rousseffovou. Pro sesazení 
hlavy státu, obžalované 
z manipulace s výsledky 
státního rozpočtu, hlasova-
la výrazná většina senátorů. 
Úřad bude až do konce roku 
2018 zastávat viceprezident 
Michel Temer.

Krátce

Deset let na vrcholu
věra Čáslavská byla vždy 
velká bojovnice.  
Na rakovinu slinivky  
jí síly nestačily.  
Zemřela v 74 letech.

profil

str. 4

televizní  
vábení
seriálový podzim se rozjel. 
v zahraniční konkurenci 
selhává většina českých 
novinek. Zaujme jen Rapl.

kultura

str. 14
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Pavla PalaščáKová:

Nemůžu si pomoct, ale když 
někde zahlídnu vodičku, oka-
mžitě se mi vybaví esenbák 
z Pelíšků „rozkaz zněl jasně“.

twitter.com/e15news
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Soukromých škol 
raketově přibývá
Na dva a půl tisíce školou 
povinných dětí dnes nově zamíří 
do soukromých zařízení. Je jich 
tak zhruba o čtvrtinu více než 
loni v září. Počet privátních 
vzdělávacích ústavů totiž prudce 
narůstá. Zatímco v posledních 
dvou školních letech jich přibylo 
svorně po devatenácti, letos se 
nově otvírá už 41 škol. Rodiče  
si to prostě přejí. Ministerstvo  
ani pedagogové 
nad tímto trendem 
nejásají. Bylo 
by podle nich 
lepší, kdyby tak 
velká poptávka 
po alternativním 
přístupu ke  
vzdělání vůbec 
nevznikla.  
To by se ovšem 
musely změnit státní 
školy. uDáloSti / str. 2    

rozhovor / str. 10–11
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Orwell a dluh
Banky chtějí v době nízkých sazeb udat peníze 
všemi způsoby. Třeba možností získat půjčku 
jedním klikem. Lákavost nabídky podtrhuje 
reklama, která ji propaguje jako rezervu na 
nečekané výdaje. Jiná propagace tzv. flexibilních 
hypoték zdůrazňuje svobodu a volnost při splá-
cení. Reklama je magie. Jak jinak nazvat svět, 
který vykresluje? Nemít (vlastní) peníze, a přesto 
žít s jistotou finanční rezervy. Zadlužit se na 
dlouhé roky, a přesto se opájet svobodou. Orwell 
by měl radost. Slogany se dobře vyjímají vedle 
hesel z románu 1984 typu Svoboda je otroctví.

Nacionalisté z Národní domobrany otevírají 
„zastupitelské centrum Doněcké lidové repub-
liky“.  Tu sice žádný stát neuznává, i tak má 
mít „honorární konzulku“.  Jak tento PR krok 
pomůže ochraně hranic, jejichž celistvost se do-
mobranci zavazují bránit, není známo. Spolek 
se aspoň chlubí, že naštve Brusel, „agenty v sys-
témových médiích“ i ministerstvo zahraničí. 
K radosti někdy stačí málo. 

V souvislosti s migrací se nabízí téma stereo-
typů. Jakým vlastně čelí občan Západu? Biolog 
a filozof Stanislav Komárek je nastínil v knize 
Evropa na rozcestí. Každý nechť si udělá názor, 
jak přesný či zavádějící je obraz Západu jakož-
to společnosti, kde si lidé musejí dávat pauzu 
od honby za mamonem požíváním alkoholu až 
k pozvracení a místo dětí raději mají psy. Láká-
-li Evropa azylanty, možná na tom zle není.

n Privátní základní školy 
vybírají několik tisíc 
měsíčně na školném, po-
ptávka je přesto velká.

Adéla Čabanová

Prvního září otevírá své dveře 
41 nových soukromých zá-
kladních škol s kapacitou přes 
2600 dětí. Soukromých základ-
ních škol tak přibývá rychleji 
než dřív. V předchozím školním 
roce jich fungovalo v Česku 
137 a chodilo do nich zhruba 
9500 dětí. V privátní škole se 
tedy učilo zhruba procento 
všech školou povinných dětí.

Z velké části jsou to školy 
s alternativními přístupy k vý-
uce. „Zájem rodičů o soukromé 
základní školy je podle mě daný 
zčásti tím, že veřejné školy 
jsou přeplněné. Je zřejmé, že 
rodiče začali hledat alternativu 
nejen v mateřských školách, 
kde to bylo jednodušší,“ říká 
Ilona Kydlíčková, předsedkyně 
občanského sdružení, které 
ode dneška provozuje novou 
dvojjazyčnou základní školu 
Petrklíč v Radotíně. Ta navazuje 
na několik let fungující soukro-
mou školku.

Nově otevírané soukromé 
základky jsou spíše menší, na-
nejvýš pro 200 žáků. Jsou mezi 

nimi malé školy o jediné třídě. 
Nejmenší je prozatím škola 
v Praze 4 pro deset žáků, která 
vyučuje přístupem montessori.

Jednou z těch větších je 
soukromá brněnská laboratorní 
škola Labyrinth, která spolupra-
cuje s Masarykovou univerzitou. 
Ta má ambice ukázat a šířit 
možnosti moderních přístupů 
k výuce. Podle jejího ředitele 
Břetislava Svozila je vyšší po-
ptávka po soukromých školách 
přirozená. „Dorostla silná gene-
race rodičů, kteří mají zahranič-
ní zkušenosti a mají představy, 
jak by školství mělo vypadat,“ 
říká Svozil. „Mám obavu, že 
pokud ten trend bude pokračo-
vat, může v budoucnu snižovat 
kvalitu veřejného školství.“

Další tři nové školy k jedné 
stávající přidává také společ-
nost Scio. Základem Scio škol 
je respektování jedinečnosti 
dítěte, každé si sestavuje vlastní 
individuální plán učení. Zakla-
datel společnosti Scio Ondřej 
Šteffl říká, že na začátku byla 
poptávka samotných rodičů. Ta 
neutuchá. „Zatím to vypadá, že 
ani letošní rozšíření nestačí a že 
rodiče mají zájem o otevření 
škol také v dalších městech,“ 
uvedl Šteffl.

Soukromé základní školy 
získávají státní příspěvek, který 
se může po roce fungování a spl-

nění požadavků ministerstva 
přiblížit k dotacím pro veřejné 
školy. Kromě toho vybírají škol-
né obvykle mezi čtyřmi a osmi 
tisíci měsíčně za žáka.  

„Osobně nejsem příznivcem 
zakládání soukromých škol. 
Není systémové, aby vznikala 
nová a nová zařízení,“ řekla před 
časem regionálnímu Deníku 
ministryně Kateřina Valachová. 
Opakovaně zdůrazňuje, že by 
chtěla zlepšit kvalitu veřejných 
škol tak, aby se k soukromým 
alternativám uchylovalo méně 
rodičů.  názory str. 12

nový školní rok v nové škole. 
soukromých přibyly desítky

Protagonisté dne

Pavel krtek

generální ředitel Čd

Josef skála

šéf taxislužby fix

tai soo suk

šéf hanjinu

Osobní doprava je sice stále 
ztrátová, ale jako celku se Českým 
drahám daří a společnost je 
v zisku.

str. 6

Patří ke dvěma úspěšným 
účastníkům aukce na letištní 
taxislužbu v Praze. Nabídl jen 
o korunu nižší částku než vítěz.

str. 6

Jihokorejský kontejnerový 
přepravce má finanční problémy 
a musel požádat soud o nucenou 
správu.

str. 8

Zápisník  
Jana Vávry

alternativní výukové metody. Nově vznikající soukromé školy stavějí především na moderních  
výukových metodách a alternativním přístupu k dětem.
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Středočeský kraj  13

Praha   8

Jihomoravský kraj  5

Královéhradecký kraj  3

Olomoucký kraj  3

Pardubický kraj  3

Kraj Vysočina  2

Jihočeský kraj  1

Karlovarský kraj  1

Ústecký kraj  1

Moravskoslezský kraj  1

Celkem    41

Pramen: ministerstvo školství

nové soukromé školy
 od 1. září 2016



n Sněmovna roz-
hoduje o rejstříku 
skutečných majitelů. 
Ministerstvo financí 
a poslanci ANO ho 
nechtějí pustit na 
veřejnost.

Jan Pavec

Ministr financí Andrej Babiš 
chce bojovat s úplatkářstvím, 
kroky jeho úřadu i politické 
strany ale v případě rejstříku 
konečných vlastníků jdou 
proti snahám protikorup-
čních aktivistů. Ti by totiž 
chtěli prosadit, aby poslanci 
právě projednávaný rejstřík 
konečných vlastníků byl 
přístupný veřejnosti. Stejně se 
loni vyslovila Rada vlády pro 
boj proti korupci.

Do registru se mají zapsat 
všichni majitelé firem se čtvr-
tinou akcií nebo příjmů spo-
lečnosti. Návrh vychází z loni 
přijaté unijní směrnice o boji 
proti praní špinavých peněz 
a financování terorismu.

Podle návrhu minister-
stva financí, který v otázce 
rejstříku zatím prochází 
sněmovnou bez větších změn, 
bude databáze neveřejná. 
Přístup k ní bude mít jen 
omezený okruh institucí jako 

soudy nebo centrální banka. 
Vedle toho by podle rezortu 
měl přístup k informacím 
o konkrétní společnosti získat 
ten, kdo u soudu prokáže 
oprávněný zájem na získání 
informace při předcházení 
trestné činnosti.

Podle analytika think tanku 
Glopolis Ondřeje Kopečného 
ale možnost přístupu k infor-
macím u soudu bude příliš 
omezená. „Definice oprávně-
ného zájmu je v současném 
návrhu hrozně 
úzká, bude 
velmi těžké se 
k těm infor-
macím dostat. 
Je potom 
otázkou, jestli 
splňuje para-
metry evropské 
směrnice,“ 
vysvětluje 
Kopečný. 

Změnu 
označení rejst-
říku na veřejný 
chtěl prosadit svým pozmě-
ňovacím návrhem lidovecký 
poslanec Jaroslav Klaška. „Už 
máme katastr nemovitostí, 
kde takové údaje jsou. Celkový 
trend v Evropě směřuje k větší 
transparentnosti,“ řekl Klaška 
na jednání rozpočtového 
výboru. Ten k jeho návrhu 
nakonec nevydal žádné stano-

visko. Hlasovalo pro něj sedm 
poslanců, potřeba jich bylo 
devět. Proti hlasovali čtyři 
přítomní poslanci ANO.

K návrhu na zveřejnění 
rejstříku se kriticky postavilo 
ministerstvo financí. Podle 
úřadu se rejstřík týká pouze 
právnických osob a majitele 
není důležité znát, protože 
nemůže za společnost jednat. 
„Není pravdou, že by konečný 
vlastník nebyl důležitý. Je 
otázkou, jestli například hol-

ding Agrofert 
řídí manage-
ment nebo jeho 
majitel Andrej 
Babiš,“ komen-
tuje výhrady 
ministerstva 
Kopečný z Glo-
polisu. 

Rezort 
navíc argu-
mentuje tím, 
že Evropská 
komise v sou-
časné době 

navrhla další novelu přijí-
mané směrnice, která počítá 
s celoevropským povinně 
veřejným rejstříkem koneč-
ných majitelů. Toto řešení 
prosazuje zejména Francie či 
Nizozemsko. Návrh euroko-
misařky Věry Jourové ovšem 
přes členské státy a Evropský 
parlament nemusí projít.

Finance nechtějí zveřejnit 
konečné majitele
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STAN zahájil krajskou 
volební kampaň
Hnutí Starostové a nezávislí 
zahájilo včera krajskou 
volební kampaň s názvem 
Melouny spravedlivě. 
Rozdáváním melounů, což 
je slangové označení pro 
miliony, chce symbolicky 
upozornit na svůj prioritní 
cíl, kterým je transparentní 
a spravedlivé rozdělování 
krajských dotací.

Dluhy českých 
domácností stouply
V červenci vzrostly dluhy 
českých domácností na více 
než 1,377 bilionu korun. To 
bylo o 8,8 miliardy více než 
v červnu. Meziročně se pak 
dluhy zvýšily o 82 miliard 

korun. Vyplývá to z údajů, 
které dnes zveřejnila Česká 
národní banka. Proti červnu 
vzrostla i zadluženost 
podniků.

Celníci mají dostat více 
pravomocí 
Návrhu na rozšíření pravo-
mocí celníků, který minulý 
týden předložil ministr 
financí Andrej Babiš (ANO), 
se chopilo ministerstvo 
spravedlnosti. Ministr Ro-
bert Pelikán (ANO) chystá 
novelu trestního řádu, která 
by umožnila celníkům vy-
šetřovat trestné činy. Chce 
ji mít připravenou v řádu 
týdnů. Proti návrhu se po-
stavil ministr vnitra Milan 
Chovanec (ČSSD). /čtk/

Krátce

Vláda na svém včerejším 
jednání schválila protitero-
ristický balíček obsahující 
opatření, která mají snížit 
riziko teroristického útoku. 

Materiál, který předložilo 
ministerstvo vnitra, vláda 
pozměnila. Podle ministra 
dopravy Dana Ťoka z něj 
ale byly pouze vyňaty body, 
které vláda už dříve schváli-
la. Původní návrh počítal 
mimo jiné s využitím in-

formací od zpravodajských 
služeb jako důkazem u sou-
du, změnami ve vyhošťo-
vání či udělování azylu 
cizincům nebo rozšířením 
kontrol přeshraničního 
převozu peněz. Protitero-
ristický balíček by měl mít 
druhou část v utajovaném 
režimu. Týkat by se měla 
nelegislativních podnětů, 
které mají pomoci s potírá-
ním terorismu. /čtk/

vláda schválila 
protiteroristický balíček 

„Potřebujeme 
veřejnou kontrolu, 
aby informace byly 
ověřitelné,“ říká 
Janusz Konieczny 
z Nadačního fondu 
proti korupci.

sklad v bavorském kraillingu v minulých dnech  
definitivně převzal nový vlastník. Česko zde má naftu za 
zhruba 1,2 miliardy korun, po vyhlášení insolvence firmy 
Viktoriagruppe se k ní ale nemohlo skoro dva roky dostat. 
Převozu nafty zpět do ČR bránila rozbitá železniční vlečka 
v areálu skladu, která se včera začala opravovat.

OPRaVa VleČky
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Jana Havligerová

Nejslavnější chvíle její 
sportovní kariéry jsou 
spojeny s olympijskými 
hrami 1964 a 1968. V Tokiu 
vybojovala tři zlaté, v Mexi-
co City čtyři zlaté medaile, 
pro Japonce je dodnes sym-
bolem tokijské olympiády. 

Z vrcholu až na dno  
a Zase Znovu
Aktivní kariéru ukončila 
sedminásobná olympijská 
vítězka a nejúspěšnější 
česká sportovkyně histo-
rie dobrovolně na samém 
vrcholu, právě po olympiádě 
v Mexiku, kde kromě zla-
tých získala i dvě stříbrné 
medaile. 

Tam se také vdala – její 
svatbu s tehdejším běžec-
kým rekordmanem Josefem 
Odložilem sledovaly naživo 
i v televizi miliony lidí. A ne-

vědomky tak začala psát 
úplně jinou životní kapitolu. 
Naplněnou výslechy, po-
nižováním… Po srpnových 
událostech podepsala mani-
fest Dva tisíce slov a podpis 
odmítla odvolat. Pár měsíců 
po návratu z Mexika ji 
totalitní režim prohlásil za 
nepřítele lidu. 

„V Mexiku skončila moje 
– v podstatě jednoduchá – 
sportovní cesta, pro mne 
osobně krásná a čímsi čistá. 
Jestliže pád z bradel v Tokiu 
byl mou malou osobní tragé-
dií, pak vítězství v Mexiku 
nemohlo nic změnit na naší 
tragédii národní,“ prohlá-
sila v reakci na invazi vojsk 
Varšavské smlouvy. 

Zažila výslechy Státní 
bezpečnosti, než mohla za-
čít trénovat mladé talenty, 
musela si několik let vydělá-
vat úklidem.

Na pomyslný vrchol se 
znovu vrátila až po listo-
padu 1989, kdy se stala po-
radkyní prezidenta Václava 
Havla a také předsedkyní 
Československého a nato 
i Českého olympijského 
výboru. Pak ji na dno opět 
srazila rodinná tragédie.

věřin samurajský meč
Gymnastickou dráhu od-
startovala v šestnácti letech 
na mistrovství světa v Mosk-
vě jako nejmladší účastnice. 
Napoprvé získala druhé 
místo v soutěži družstev, ve 
víceboji jednotlivkyň byla 
osmá. 

Říkala, že začínala z chu-
dých poměrů a vypracovala 
se až někam na olymp: „Byla 
to cesta náročná, šplhala 
jsem po ní jako mraveneček.“ 

Excelovala ve víceboji, 
na kladině i na přeskoku. 
Na bradlech se proslavi-
la prvkem, při kterém se 
odpoutala od horní žerdi, 
ve vzduchu se otočila kolem 
své osy a znovu se chytila 
bradel. Japonci ten dvojný 
obrat pojmenovali „ultra C“. 
Tehdy podobný cvik dokázali 
už jen dva muži, japonští 
gymnasté.

V Tokiu při náročném 
prvku spadla – pro diváky 
však do toho šla znovu. 
Japonce uchvátila. Přijal ji 
císař Hirohito, na památku 
dostala samurajský meč. 
„Můj život jsou samé vrcho-

ly a propady. Nahoře je to 
Mount Everest a dole je až 
Mariánský příkop,“ konsta-
tovala v jednom z četných 
rozhovorů.

Ztracená léta
Byla na výsluní, a o to víc 
a surověji se probírala její 
rodinná tragédie. V srpnu 
1993 syn Martin při roztrž-
ce udeřil svého otce Josefa 
Odložila, ten upadl, uhodil 
se do hlavy a na následky 
zranění zemřel. Na základě 
této verze prezident Havel 
udělil Martinu Odložilovi 
milost.

Čáslavskou však událost 
zdrtila. Stáhla se do ústra-
ní, s depresemi se léčila 
v psychiatrické léčebně 
v Bohnicích. V roce 2007 se 
vrátila do veřejného života. 
„Ještě jsem neskončila. Jsem 
tu, abych dělala potřebné 
věci. Patnáct let mě dusili 
komunisti, dalších patnáct 
jsem se dusila sama. Třicet 
let jsem odepsala ze svého 
života. Víte, co to je, ztratit 
tolik let? Proto dneska 
doháním, co se dá. Ten můj 
anděl strážný byl dost dlou-
ho v klídku, tak teď musíme 
makat,“ řekla magazínu Ona 
Dnes.

Byla bojovnice, měla 
spoustu energie. Na rakovi-
nu slinivky jí síly nestačily. 
Zemřela v úterý večer ve 
věku 74 let.
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Deset let na vrcholu

Narodila se 
3. května 
1942 v Praze. 
Je jedenácti-
násobnou 
olympijskou 
medailistkou, čtyřnásobnou 
mistryní světa a jedenácti-
násobnou mistryní Evropy. 
Za sportovní kariéru získala 
140 medailí. V roce 1989 dostala 
cenu Pierra de Coubertina – 
udělil jí ji Mezinárodní výbor 
pro fair play při UNESCO. O dva 
roky později ji uvedli do Dvorany 
slávy v New Yorku. Roku 1995 
dostala státní vyznamenání 
medaile Za zásluhy II. stupně 
a v roce 2010 japonský Řád 
vycházejícího slunce.

Věra  
Čáslavská (74)

n Patřila k nejobdivovanějším osobnostem planety, pro 
bývalé Československo získala jedenáct olympijských 
medailí. Komunistický režim ji prohlásil za nepřítele lidu, 
byla bez práce a po rodinné tragédii se na mnoho let stáhla 
do ústraní. Milovali a obdivovali ji Japonci a ona je. „V jedné 
národní písničce zpívají, že když člověk prožívá velkou bolest, 
musí zvednout hlavu a hledět vzhůru. Aby slzy nepadaly na 
zem. To je i můj přístup k životu,“ vyznala se Věra Čáslavská.



n Kvůli nadbytečným 
zásobám mléčných 
výrobků v Evropě 
se na dva roky pro-
padly výkupní ceny 
syrového mléka. Už 
však dosáhly svého 
dna a lze očekávat 
vzestup, který zmírní 
miliardové ztráty.

Dušan Kütner

V červenci klesla cena mléka, 
které farmáři prodávají mlé-
kárenským firmám, v prů-
měru na 6,10 koruny za litr. 
Je to nejméně od léta 2009, 
kdy se cena ocitla dokonce 
pod šesti korunami a ze-
mědělci mléko na protest 
vylévali do polí.

Cena, jejíž propad 
způsobilo zrušení letitých 
evropských mléčných kvót 
loni na jaře a embargo Ruska 
na dovoz mléčných výrobků 
z EU, však podle mlékařů 
dosáhla svého dna. 
„V následujících 
zhruba dvou 
měsících bude 
výsledná cena 
oscilovat 
okolo dosa-
žené hladiny 
a propad by 
neměl pokra-
čovat,“ uvedl 
šéf Českomorav-
ského svazu mlé-
kárenského Jiří Kopáček. 
Důvodem předpokládaného 
obratu je podle něj napří-
klad to, že trh vstupuje do 
podzimního a zimního ob-
dobí, kdy dojnice produkují 

kvalitnější mléko. Druhým 
důvodem je skutečnost, že se 
pozvolna zvyšuje poptáv-
ka ze zahraničních trhů 
a ubývá zásob v evropských 
skladech. S ruským trhem se 

ovšem kvůli prodlou-
žení sankcí ze 

strany Evropské 
unie a embargu 

vyhlášené-
mu ruskou 
stranou stále 
počítat nedá. 
„Je tu tedy jisté 

světlo na konci 
tunelu, ale nelze 

hned očekávat 
dramatickou změnu. 

Návrat k normálu zřejmě 
potrvá ještě několik měsíců,“ 
míní Kopáček.

Opatrné výhledy sdílí 
Agrární komora. „Vývoj 
posledních měsíců skutečně 

nasvědčuje, že by se trh měl 
postupně opět dostat do rov-
nováhy a cena by již neměla 
dále klesat,“ uvedla mluvčí 
komory Dana Večeřová.

„Nyní se očekává určité 
období stagnace ceny a po-
sléze by se cena měla opět 
zvyšovat,“ dodala s tím, že 
to dokládá pokles výroby Kvůli nízkým  

výkupním cenám mléka 
přišli chovatelé dojnic o

devět
miliard korun, odhadla 

Agrární komora.

byznys

Výkupní ceny mléka jsou na 
sedmiletém dně. Čeká se růst
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největších producentů, 
jako je například Austrálie, 
a oživení čínského a asijské-
ho trhu. Výkupní cena mléka 
by se tak měla vrátit někam 
k sedmi korunám za litr.

Agrární komora odhaduje, 
že chovatelé dojnic v letoš-
ním roce přijdou kvůli níz-
kým výkupním cenám mléka 
zhruba o devět miliard 
korun. Podle propočtů mi-
nisterstva zemědělství jsou 
ztráty nižší – bez započítání 
již odsouhlasených kompen-
zací a nových podpor je to 
asi sedm miliard. Při jejich 
započítání pak zhruba  
2,3 miliardy korun.

Průměrná cena nakupovaného mléka (v korunách za litr)

 Pramen ministerstvo zemědělství

11

9

7

5

8,13

10,04
9,75

5,89 6,10

leden 2008
březen 2014

červenec 2009

1/2006 7/2016
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n Šéfovi Českých 
drah Pavlu Krtko-
vi dělají starosti 
rostoucí náklady 
v osobní dopravě. 
Vyzbrojen čísly bude 
o potřebě střídmosti 
přesvědčovat odbory. 

Jan Šindelář

 Proč se propadly vý-
sledky osobní dopravy? 
Zaznamenali jsme růst 
tržeb, zároveň se ale zvýšily 
výdaje. Zčásti jde o osobní 
náklady, které jsou větší 
o 163 milionů korun. Víc 
jsme zaplatili také za opravy 
a údržbu a samozřejmě i za 
odpisy kvůli nákupu želez-
ničních vozidel. 

 Museli jste připustit 
tak výrazný nárůst osob-
ních nákladů? 
Osobní náklady vycházejí 
z kolektivní smlouvy. Podle 
mezinárodních účetních 
standardů se do nich pro-
mítá i příspěvek sociálního 
fondu, což je za pololetí asi 
padesát milionů korun. 

 Neměli jste být při 
kolektivním vyjednávání 
tvrdší? 
To je správná, ale trochu 
filozofická otázka. Vždy 
jde o kompromis. Máme 
deset odborových centrál 
a podmínkou úspěšného 
fungování firmy je sociální 
smír. 

 Nové vyjednávání 
začíná za týden. Budete se 
snažit přesvědčit odbo-
ry čísly, že tak by to dál 
nešlo? 
Budeme. Osobní náklady 
každoročně rostou, a to 
je třeba společně řešit. 
Hledáme ale úspory i jinde, 
například jsme díky úspěš-
nému refinancování dluho-
pisů snížili úrokovou zátěž, 

což se částečně projeví už 
ve druhém pololetí. 

 Je v jiné situaci náklad-
ní doprava ČD Cargo? 
Ano, klesají sice tržby 
a objemy, ale proti tomu se 
jim daří snižovat náklady. 
Například i optimaliza-
cí počtu zaměstnanců. 
Osobní náklady jsou tak na 
Cargu nižší než loni, počet 
zaměstnanců klesl o 303. 

 Může to tak Cargo 
dělat donekonečna? 
To určitě ne. Zabývá se 
tím strategie firmy, kde se 
mluví například o posílení 
kombinované dopravy, 
kontejnerové dopravy 
a přepravních směrů do se-
verních přístavů Německa 
a Beneluxu. Mají velké roz-
vojové a investiční projekty. 

 Jste tedy spokojený 
s výsledky ČD v pololetí? 
Za celou skupinu ano, 
a to i ve vztahu k ratingu 
a věřitelům. Řešíme ale 
osobní dopravu, hlavně její 
obchodní model po roce 
2019. Do tří let bychom 
chtěli být na nule.

na nule budeme do tří let  

n Za dobrými výsled-
ky ČD stojí přede-
vším nákladní dopra-
va a prodej majetku.

Jan Šindelář

Dvě odlišné zprávy vyplývají 
z hospodaření Českých drah 
za pololetí. Dobrou zprávou 
je, že celá skupina ČD vy-
lepšila meziročně čistý zisk 
téměř o čtyřicet procent na 
375 milionů korun. O pozná-
ní horším sdělením pak je, 
že se nedaří vylepšit finan- 
ční situaci osobní dopra-
vy. Ta od ledna do června 

prohloubila ztrátu  na 342 
milionů, když loni tratila 
necelých osmdesát milionů. 

K celkovému zisku tak 
modrou skupinu táhne hlav-
ně prodej majetku a zlep-
šení v nákladní dopravě. 
Do pololetních výsledků se 
například promítá prodej 
pozemků u Masarykova ná-
draží v Praze za více než  
200 milionů. Nákladní 
doprava pod střechou dce-
řiné společnosti ČD Cargo 
zdvojnásobila čistý zisk na 
427 milionů korun. 

To je dáno především sni-
žováním nákladů, pomohl 
také administrativní zásah 

ministerstva dopravy, které 
od letoška snížilo poplatek 
za užití kolejí pro jednotlivé 
vozové zásilky. Cargo tak za 
rok ušetří zhruba 180 milio-
nů. Firma ale ztrácí tržní 
podíl. Tržby klesly o dvě 
procenta na 116 milionů 
a výkony měřené v tunokilo-
metrech o procento. Vedení 
Carga se proto zaměřuje na 
expanzi do zahraničí, hlavně 
do Polska, Maďarska a na 
Slovensko. 

 Ani osobní doprava však 
nepřináší jen špatné zprávy. 
Mírně přibylo cestujících 
a tržby vzrostly o 150 milio-
nů na 10,6 miliardy korun.

Dráhy jsou v zisku, 
osobní doprava ale 
prohloubila ztráty

AmAzon plně zprovoznil svůj areál v Dobrovízi u Prahy. 
Oficiálně začal provoz skladovací věže distribučního centra 
PRG 2, jehož stavba trvala dva roky. Internetový prodejce záro-
veň přidal na platech, v průměru o třináct procent. více E15.cz 

V DObROVízI stOuPly Platy
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Soutěž o provozovatele ta-
xislužby na pražském letišti 
dospěla k zajímavému finále. 
Vítězem se stala společnost 
Taxi Praha podnikatelů 
Davida France a Patrika 
Altmana, když za lukrativní 
štafly před terminály nabíd-
la čtyři miliony sto jednu 
korunu za měsíc. Druhá 
v pořadí skončila společnost 
FIX, která letiště obsluho-
vala i v minulých letech. 
V elektronické aukci nabídla 
přesně o korunu nižší částku 
než vítěz. 

Obě firmy si tak zajistily 
místa na Letišti Václava 
Havla Praha na dalších pět 
let. Zbylí čtyři soutěžící 
opustili aukci s nepořízenou. 
O úspěchu či neúspěchu 
přitom v tendru rozhodo-
val miniaturní rozdíl. Třetí 
firmou v pořadí je Sedop 
Taxi Praha, která nabídla 

jen o stokorunu nižší cenu 
než dvojka. Na čtvrté pozici 
skončil Tick Tack Radima 
Jančury, který byl ochoten 
platit 3,5 milionu. 

Elektronická aukce byla 
podle mluvčí letiště Mariky 
Janouškové nastavena tak, 
aby každý účastník měl vždy 
čas reagovat na nabídku 
konkurence. Nové ceny jsou 
podle mluvčí výrazně vyšší 
než nájemné od nynějších 
provozovatelů. 

Kromě taxislužby FIX 
jezdí dnes jako oficiální 
taxi letiště ještě firma AAA 
Radiotaxi. Smlouva končí 
v prosinci, noví provozova-
telé začnou jezdit od ledna, 
v kapse budou mít kontrakt 
do konce roku 2021. Letiš-
tě mimo jiné požaduje po 
taxislužbách maximálně 
tříleté vozy či jazykovou 
vybavenost řidičů. /sin/

Tendr na letištní taxi 
rozhodla stokoruna

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/amazon-v-dobrovizi-najel-na-plnou-kapacitu-zamestnancum-zvysi-platy-1318016
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n Energetický re-
gulační úřad vypíše 
podporu pro moder-
nizované malé vodní 
elektrárny jen pro 
zbytek letošního roku.

Jan Stuchlík

Šest desítek malých vodních 
elektráren, jež by letos byly 
finančně na suchu, se dočká 
podpory. ERÚ chystá cenové 
rozhodnutí, podle něhož by 
nejpozději od října mohly 
opět podporu dostávat. 

„Na konci tohoto nebo 
začátkem příštího týdne pus-
tíme cenové rozhodnutí do 
konzultačního procesu. Ten 
by měl trvat jen pět dnů. Pak 
cenové rozhodnutí vydáme,“ 
říká René Neděla, jenž na ERÚ 

zodpovídá za regulaci. Pro-
blém se týká malých vodních 
elektráren rekonstruova- 
ných od podzimu 2013 do 
konce loňského roku. Ještě 
loni podporu pobíraly, jenže 
letošní novela zákona je 
zařadila mezi zdroje 
uvedené do 
provozu v roce 
2016. Pro ně 
ERÚ odmítl 
podporu 
vypsat, dokud 
Evropská 
komise novelu 
a v ní obsaženou 
veřejnou podporu 
neschválí. Letos tak 
přišly o desítky milionů.

Brusel podporu odsouhlasil 
v srpnu, ale ERÚ neplánuje, že 
by ji přiznal zpětně od začát-
ku roku. „Platí, že podporu lze 
vyplácet až od souhlasu ko-

mise,“ míní Neděla. Provozo-
vatelé elektráren teď sázejí na 
změnu zákona, kterou spolu 
s Cechem malých vodních 
elektráren chystá minister-
stvo průmyslu a obchodu. 

„Jednak zruší ustano-
vení, že na moderni-

zované elektrárny 
se hledí jako na 

připojené až 
od roku 2016. 
Jednak jim 
zaručí zpět-
nou výplatu 

podpory i za 
letos vyrobenou 

elektřinu,“ tvrdí 
předseda výboru 

Cechu MVE Vladimír 
Zachoval. Jenže novela ještě 
není v parlamentu. Nejdříve 
se proto majitelé elektráren 
budou moci dostat k ušlému 
výdělku příští rok.  více E15.cz

vodní elektrárny dostanou 
opět dotace. na tři měsíce

Elektrárny  
rekonstruované  

od podzimu 2013  
do konce loňského roku 
přišly letos o podporu za 

desítky
milionů korun. 

Jste veřeJně prospěšná 
charitativní  organizace?

Více o grantovém řízení na www.srdceprovas.cz                            Ukončení příjmu žádostí 30. 9. 2016

získejte grant
chcete značku spolehlivosti

a zviditelnit tak svoJi činnost?

257389/11� inzerce

Kovosvit vyplatí  
mzdy, získal investora 
Zadlužená společnost 
Kovosvit MAS ze Sezimova 
Ústí získala peníze na vy-
placení červencových mezd. 
Poskytla je finační skupina 
Nordic Investors, kterou 
založili v dubnu 2015 ad-
vokáti Tomáš Otruba a Jan 
Petřík. Domluven je další 
úvěr na obnovení provozu 
Kovosvistu a zajištění srp-
nových výplat.  více E15.cz

Soud poslal Vítkovice 
Envi do úpadku 
Poté, co se do úpadku do-
stala firma Vítkovice Power 
Engineering z holdingu 
podnikatele Jana Světlíka, 
skončila v úpadku i její dce-
řiná společnost Vítkovice 
Envi. Rozhodl o tom ostrav-
ský krajský soud s tím, že 
vyhověl návrhu firmy na re-
organizaci. Vítkovice Envi 
vyrábí nádrže, zaměstnává 

sto lidí a dluží 155 milionů 
korun.  více E15.cz

Číňané smějí koupit 
Mandarin Oriental 
Čínské soukromé společ-
nosti CEFC už nic nestojí 
v cestě při koupi pětihvěz-
dičkového hotelu Mandarin 
Oriental na pražské Malé 
Straně, vybudovaného z bý-
valého dominikánského 
kláštera. Transakci schválil 
antimonopolní úřad.

Ryanair chce z Prahy 
provozovat sedm linek
Irské nízkonákladové 
aerolinky Ryanair zavedou 
z Prahy dvě linky do Liver-
poolu a sicilského Trapani. 
V létě příštího roku tak 
budou mít z hlavního města 
sedm přímých spojení. 
V Praze také koncem října 
otevřou novou bázi pro 
dvě letadla za 200 milionů 
dolarů. /čtk/  více E15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/male-vodni-elektrarny-zase-dostanou-podporu-ale-jen-na-tri-mesice-1318035
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/kovosvit-nasel-investora-zamestnanci-dostanou-cervencove-mzdy-1317945
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/soud-povolil-reorganizaci-svetlikovy-firmy-vitkovice-envi-1317990
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/ryanair-otevre-v-praze-zakladnu-prida-linku-do-liverpoolu-1317956
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nDesítky procent 
mohou podle analyti-
ků připsat akcie Erste 
i Komerční banky. 

Jaroslav Bukovský

Po oznámení výsledků 
pololetního byznysu velkých 
českých bank si vzala jejich 
akcie v srpnu na paškál hned 
pětice analytických dílen 
z obou stran Atlantiku. 

Zatímco u rakouské Erste 
se vyhlídky pro její akcie 
přepisovaly směrem vzhůru, 
atraktivita akcií Komerční 
banky podle expertů utrpěla 
kvůli hrozbě nižších divi-
dend. Oba finanční tituly prý 
ale mají před sebou růstovou 
budoucnost. 

Pozitivní výhled má 
zámořská banka JP Mor-
gan Chase. Bankéři z Wall 
Street předpokládají, že se 
akcie Erste koncem příštích 
letních prázdnin budou 
obchodovat při ceně  
945 korun za akcii. Sázka na 
rakouský titul by tak do roka 
a do dne burziánům vynesla 
34 procent. 

Nejen Američané míří 
u akcií Erste vysoko. Švý-
carská Credit Suisse sází na 
dvacetiprocentní růst,  

15 procent slibuje pro 
příštích 12 měsíců i britská 
HSBC. „Vzhledem k lepší 
očekávané ziskovosti Erste 
Bank v letošním roce je ze 
strany akcionářů banky 
oprávněné letos očekávat 
oproti loňsku progres ve výši 
dividendy, akcie doporu-
čujeme nakupovat,“ uvádí 
analytik Fio banky Michal 
Křikava. Podle něho nabízí 
akcie Erste aktuálně 17pro-
centní růstový příslib. 

Tvrdším oříškem je pro 
analytiky osud akcií Komerč-
ní banky. Podle švýcarské 
UBS se titul během příštích 
dvanácti měsíců takřka 
nehne z místa, růžovou bu-
doucnost naopak komerčce 
věští domácí J&T Banka. Svůj 
dřívější supercíl převyšu-
jící 1100 korun sice snížila, 

i tak prý ale akcie nabídnou 
investorům do roka 27 pro-
cent k dobru. 

„Banka se vrací ke své 
‚normální‘ dividendové po-
litice, čímž se myslí období 
před rokem 2014. Fakticky 
to znamená snížení podílu 
vypláceného zisku v prů-
měru z 90 na 65 procent. To 
není tragédie, investoři ale 
budou do budoucna určitě 
opatrnější,“ uvádí analy-
tik České spořitelny Petr 
Bártek. 

Akcie Erste od publikace 
pololetních výsledků na 
počátku srpna už téměř  
o 13 procent podražily. 
Opačný efekt mělo odhalení 
pololetního hospodaření 
na Komerční banku. Akcie 
během srpna už o 16 procent 
propadly. 

Mluvčí Islámského státu zahynul při náletu

Ruské stíhačky při náletu zabily abú Muhammada Adná-
ního, který vyzýval k teroristickým útokům jako mluvčí 
Islámského státu. O smrti inforovala organizace Amak, 
která je přímo napojená na IS. Jeho smrt prý Rusko prově-
řilo prostřednictvím několika zpravodajských kanálů.  

Americká administrativa se zastává Applu

„Poškodili jste daňové poplatníky,“ řekl mluvčí Bílého 
domu Josh Earnest ohledně rozhodnutí Evropské komise 
požadovat po Applu 13 miliard dolarů, které v minu-
losti uspořil na daních. Nespokojené je také americké 
ministersvo financí, podle kterého se jedná o zásah do 
práv nezávislého státu. Šéf Applu Tim Cook reagoval na 
rozhodnutí komise otevřeným dopisem. Podle něho je 
ohrožena tvorba nových pracovních míst. názory str. 12

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,248

Čína 1 3,637

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,615

Japonsko 100 23,494

Kanada 1 18,529

Maďarsko 100 8,709

Norsko 1 2,914

Polsko 1 6,212

Rusko 100 37,210

Švédsko 1 2,841

Švýcarsko 1 24,666

Turecko 1 8,213

USA 1 24,286

Velká Británie 1 31,875

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 31. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,25 -1,21

ČEZ 422,90 -0,56

Erste Bank 692,00 -0,22

Fortuna 88,80 -0,22

Kofola 425,00 -0,47

KB 820,00 0,24

Moneta 78,70 0,06

O2 CR 226,60 -0,35

Pegas 796,50 0,31

Philip Mor. ČR 12 751,00 -0,86

TMR 665,00 0,00

Unipetrol 181,70 -0,16

VIG 471,00 2,82

Celkový objem (v tisících korun) 1 053 648,31

Akcie na pražské burze 31. 8. 2016 
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Dluhy dohnaly největšího ji-
hokorejského kontejnerového 
přepravce Hanjin Shipping 
k tomu, aby požádal soud 
o nucenou správu. Věřitelé 
totiž firmě odmítli nadále 
poskytovat finanční podporu. 
Sedmý největší kontejnerový 
přepravce světa také oznámil, 
že některé přístavy od Číny až 
po Španělsko začaly odpírat 
přístup jeho plavidlům. 
Obávají se, že zadlužená 
společnost nebude schopna 
uhradit příslušné poplatky.

Poradenská společnost 
Alphaline uvedla, že krach 
společnosti Hanjin Shipping 
by byl největším bankrotem 
kontejnerových přepravců 
z hlediska kapacity. Překonal 
by i bankrot transatlantické 
přepravní společnosti United 
States Lines z roku 1986.

Mateřská společnost pře-
pravce vypracovala finanč-
ní plán na snížení dluhu, 
který ke konci loňského 
roku činil 5,6 bilionu wonů 
(122 miliard korun). Banky 
v čele se státem ovláda-
nou korejskou rozvojovou 
bankou KDB ale tento plán 
označily za neadekvátní 
a odmítly firmě dál posky-
tovat finanční podporu. 

Až společnost Hanjin 
o nucenou správu požádá, 
soud rozhodne, zda se pod-
nik může reorganizovat, 
anebo zda bude vyhlášena 
likvidace, řekl agentuře 
Reuters soudce okresního 
soudu v Soulu. Tento pro-
ces trvá obvykle měsíc či 
dva, v případě firmy Hanjin 
by to ale prý mohlo být 
méně. /čtk/

kontejnerový obr hanjin  

stojí před krachem

Burzovní souboj bank 
má vyhrát erste

 Pramen monitoring E15

Srpnová investiční doporučení pro české akcie

Datum Titul Analytický dům
Cílová cena
v korunách

Doporučení

18. 8. Erste JP Morgan Chase 945 nadvážit

12. 8. Komerční banka J&T Banka 1047 koupit

11. 8. Stock Spirits Group Berenberg 47,2 držet

9. 8. Komerční banka UBS 850 držet

4. 8. Erste HSBC 811 koupit



nDlouho jsme otá-
leli s panevropským 
řešením, poškodili 
jsme proto některé 
jižní a hraniční státy 
EU, řekla německá 
kancléřka Angela 
Merkelová.

Německá kancléřka Angela 
Merkelová připustila, že Ně-
mecko a další země Evropské 
unie udělaly jisté chyby 
při řešení uprchlické krize. 
Mimo jiné příliš dlouho 
zavíraly oči před vznikající 
krizí u vnějších hranic unie, 
uvedla Merkelová v rozhovo-
ru pro německý list Süd-
deutsche Zeitung. Kancléřka 
se v Německu i jinde stala 

terčem ostré kritiky kvůli 
tomu, že otevřela hranice 
tisícům uprchlíků. Německo 
přijalo většinu z více než mi-
lionu migrantů, kteří za po-
slední rok do EU z Blízkého 
východu a dalších asijských 
a afrických zemí přišli.

V interview Merkelová 
prohlásila, že Němec-
ko v minulosti nechalo 
Španělsko a jiné hraniční 
státy Evropské unie, aby si 
s přicházejícími uprchlíky 
poradily samy. „V Německu 
jsme tento problém příliš 
dlouho ignorovali a potlačo-
vali jsme nutnost najít pan-
evropské řešení,“ konstato-
vala kancléřka. „Tehdy jsme 
rovněž odmítali proporční 
rozdělení migrantů,“ dodala. 
Merkelová také připomněla, 

že Německo nepodporovalo 
iniciativy, jako je evropská 
pohraniční agentura Fron-
tex, které by zasahovaly do 
suverenity členských států 
EU. „Tvrdili jsme, že si s pro-
blémem poradíme na našich 
letištích. To ale nefunguje,“ 
prohlásila německá poli-
tička. Rozhovor s nezvykle 
sebekritickou analýzou 
vychází přesně po roce od 
chvíle, kdy Merkelová na 
otázku kolem rostoucího 
přílivu běženců do Evropy 
odpověděla nyní již pověst-
ným sloganem „Wir schaf-
fen das“ (to zvládneme).  
Podle Merkelové budou 
Německo a celá Evropská 
unie potřebovat při řešení 
uprchlické krize trpělivost 
a odolnost. /čtk/

Problém migrace jsme 
ignorovali, tvrdí merkelová
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Inflace roste, 
ECB bude 
muset konat
I když ekonomika eurozóny 
neroste žádným zázračným 

tempem, přeci jen se hospodář-
ský vzestup drží již tři roky. 
To je dostatečně dlouhá doba 
na to, aby se zlepšovala i si-
tuace na trhu práce. Vysoká 
nezaměstnanost, zejména 
ohrožených skupin jako jsou 
mladiství, ohrožuje sociální 
smír v mnoha evropských 
zemích, zejména těch na jihu. 
Aktuálně nezaměstnanost v eu-
rozóně již čtyři měsíce stagnuje 
na 10,1 procenta. Oproti více než 
12 procentům zaznamenaných 

v polovině roku 2013 se jedná 
o významné zlepšení, které je 
na ochotě evropských domác-
ností utrácet vidět.
Nicméně i tak je míra neza-
městnanosti přesahující 10 pro-
cent příliš vysoká na to, aby trh 
práce generoval významnější 
inflační tlaky. Takovýto obrá-
zek potvrdila včera publiko-
vaná předběžná inflační data 
za srpen. Výsledek následoval 
zklamání, které den předtím 
přinesla německá čísla. Namís-

to očekávaného zrychlení inflace 
v eurozóně v srpnu stagnovala 
na červencových stále velmi 
nízkých 0,2 procenta.
I když bude statická základna 
vyplývající z cen pohonných 
hmot působit ve zbytku roku ve 
směru vyššího růstu spotřebitel-
ských cen, bude se letošní celko-
vá inflace v eurozóně pohybovat 
kolem 0,4 procenta. A protože 
ani v období nadcházejících 
tří let nepředpokládáme 
udržitelné dosažení dvoupro-

centního inflačního cíle, bude 
muset ECB na svém zářijo-
vém zasedání konat. Jedním 
z kroků, ke kterým přistoupí, 
bude prodloužení programu 
nákupu aktiv. V současné době 
ECB počítá s aplikací tohoto 
programu do března příštího 
roku. Očekáváme prodloužení 
programu o půl roku.

Autor je analytikem Komerční banky

Z parketu

Jan Vejmělek

PodPora sláBne. Uprchlická krize oslabila podporu Merkelové a podle průzkumu televize ARD 
kanceléřce věří už jen 47 procent Němců. Ještě vloni v dubnu za ní stály tři čtvrtiny Němců.
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Rozhlasový a on-line kanál 
Sputnik, který šíří ruskou 
propagandu, zintenzivnil ve 
Velké Británii činnost. Moskva 
začala vést svůj boj proti údaj-
né dominanci anglosaských 
médií pomocí živého rádiové-
ho vysílání z loni otevřeného 
studia v Edinburghu. Státní 
agentura Rossiya Segodnya, 
provozovatel Sputniku, tak 
využívá navýšený rozpočet pro 
letošní rok. Moskva jí přidala 
660 milionů rublů ( 
246 milionů korun) a celkem 
má k dispozici 6,7 miliardy 
rublů (2,5 miliardy korun). 

Sputnik aktivity rozšíří 
i v Egyptě.  Podle zprávy brit-
ského parlamentu ale Moskva 
na své oficiální mediální 
kanály, mezi které patří kromě 
Sputniku také mezinárodní 

televizní síť RT s rozpočtem  
19 miliard rublů (sedm miliard 
korun), vynakládá sumu 
mnohem větší. Podle doku-
mentu více než dvojnásobnou, 
než uvádí ruský rozpočet.
Informační aktivity v cizině 
Moskvu údajně stojí až  
65 miliard rublů (24,2 miliardy 
korun) a právě dění ve Velké 
Británii věnovaly její kanály 
vzhledem k brexitu velké 
množství prostoru. 

Studie analytika Bena 
Nimma však ukázala, že nešlo 
o nestranné zpravodajství. 
Proporčně větší prostor 
dostávaly, a to zejména právě 
na Sputniku, hlasy preferující 
odchod země z Evropské unie 
a kritizující návrh dohody 
o ústupcích EU vůči Británii.  
/vaj/                                 více e15.cz

Putinův sputnik bude 
aktivnější ve skotsku

Obchodní dohoda TTIP mezi 
EU a USA, která by měla 
odstranit zbývající překáž-
ky v obchodních vztazích 
u těchto dvou zemí a vytvořit 
největší zónu volného obcho-
du na světě, je terčem stále 
intezivnější kritiky. 

Rakouský vicekancléř  
a ministr hospodářství Rein-
hold Mitterlehner jako další 
vyzval k zastavení rozhovorů 
o této dohodě. Postavil se tak 
na stranu Francie, která hodlá 
v září o přerušení jednání po-
žádat Evropskou komisi. „Jed-
nání by se měla zastavit a celý 

proces by měl začít znovu od 
začátku,“ prohlásil Mitterleh-
ner. Startovním bodem pro 
nové rozhovory by se podle něj 
mohly stát listopadové prezi-
dentské volby v USA. „Jenom 
ten největší optimista by mohl 
předpokládat, že by (TTIP) 
mohla být dokončena v letoš-
ním roce,“ řekl vicekancléř 
agentuře APA. Debatu o osudu 
rozhovorů rozvířilo prohlášení 
německého ministra hospo-
dářství Sigmara Gabriela, pod-
le kterého jednání o dohodě 
v podstatě zkrachovala, jen si 
to nikdo nechce přiznat.  /čtk/

zastavte jednání o ttiP, 
vyzývá vicekancléř

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/propaganda-ruska-zni-ve-skotsku-silneji-sputnik-spustil-ziva-radiovysilani-1317970


Drilu ve škole ubylo. Ale vlastní 
úsudek ho nahrazuje pomalu
n Před začátkem letošního školního roku se mluvilo 
hlavně o podpoře výuky znevýhodněných žáků na 
běžných školách. Vedle inkluze ale ve školství probíhá 
i opačný trend, vyčleňování dětí z motivovaných rodin 
na „exkluzivní“ základní školy. „Škola by měla plnit 
jakousi tmelicí funkci,“ říká expertka z Ústavu výzkumu 
a rozvoje vzdělávání Jana Straková. „To je přinejmenším 
tak důležité jako vzdělávací úloha školy.“

Adéla Čabanová

 Proč je důležité, aby se 
děti vzdělávaly společně 
bez ohledu na hendikepy 
a sociální prostředí, ze 
kterého pocházejí?
Nejjednodušší a důležitý 
argument je spravedlnost. Je 
nespravedlivé, aby byly děti 
bity na tom, když se jejich 
rodina není schopná o jejich 
vzdělávání postarat. Ústavy 
všech vyspělých zemí zaruču-
jí rovné šance na vzdělání.

Pokud vám to připadá 
příliš idealistické, jsou tu 
i pragmatičtější důvody. Na 
rozdělování vždy doplácejí 
děti z méně vzdělaných 
a sociálně znevýhodněných 
rodin. Pokud část společnosti 
ponecháme nevzdělanou, 
zakládáme si na problémy do 
budoucna. Na vyšší krimina-
litu, větší výdaje na sociální 
služby.

 Ale co děti z rodin, kde si 
vzdělání váží?
Těm společné vzdělávání 
neublíží. Samozřejmě pokud 
bude kvalitní a dobře organi-
zované. Kvalitní vzdělávání 
pro všechny je i v zájmu dětí 
ze vzdělaných a motivova-
ných rodin. U nás se hodně 
mluví o potřebě vzdělávání 
elit, ale to, jak se v té které 
společnosti žije, nejvíce ovliv-
ňuje jednání a chování těch 
nejméně vzdělaných. Když i ti 
budou dobře vzdělaní, získá 
na tom celá společnost.

Vzdělávací systém by měl 
navíc plnit tmelicí funkci. Měl 
by naučit žít spolu lidi s roz-
dílným zázemím. Škola by 
také měla budovat společné 
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hodnoty. Tato úloha školy je 
u nás málo doceňována a je 
přinejmenším tak důležitá 
jako úloha vzdělávací.

 Pomůže dětem s horším 
zázemím povinný rok škol-
ky pro pětileté děti, který 
prosadilo ministerstvo 
školství?
Předškolní vzdělávání je 
důležité. Zavádět ale povinný 
předškolní ročník je nee-
fektivní. Mateřskou školu 
u nás nenavštěvuje zhruba 
šest procent dětí.  Z nich asi 
polovina jsou ty, o které nám 
jde, děti ze znevýhodněného 
prostředí. Kvůli třem pro-
centům dětí se teď navaluje 
povinnost na spoustu rodin, 
u kterých to není potřeba. 
A na mateřské školy, které 
budou muset kontrolovat její 
dodržování.

Daleko efektivnější by bylo 
zaměřit se cíleně na rodiny, 
které předškolní vzdělávání 

dětí nedoceňují, a snažit se 
jim skutečně pomoci. A to ne 
až v předškolním roce, ale 
nejpozději od tří let dítěte. 
Pro tyto rodiny je totiž před-
školní rok málo a moc jim 
nepomůže.

 Dělají politici dost pro 
zlepšení vzdělávání rom-
ských žáků?
Připadá mi ostudné, že 
o problémech se vzdělává-
ním romských dětí mluvíme 
už tak dlouho a stále se nic 
nezlepšilo. Je to přitom tak 
malá skupina, se kterou by 
si náš vzdělávací systém měl 
být schopen bez problémů 
poradit.

 Zdá se, že rodiče mají 
stále víc pocit, že je kvalita 
vzdělávání důležitá, chtějí 
do ní investovat. Není to 
dobrá zpráva?
Pokud je tomu tak, mohli 
bychom toho využít pro zvý-

šení podílu HDP, který jde na 
vzdělávání. Zatím je v Česku 
jeden z nejnižších mezi ze-
měmi OECD a s tím souvisejí 
i nízké mzdy učitelů. 

 Základní školy se mezi 
sebou hodně liší, souhlasíte?
Výrazným rysem českého 
vzdělávacího systému je silná 
autonomie škol. Učitelé a ře-
ditelé mají poměrně volnou 
ruku. Velmi si ceníme volby 
školy a to, že se školy liší, 
považujeme za přirozené. 

Nabídka jednotlivých 
škol je skutečně různá. Ve 
veřejném systému máme i zá-
kladní školy, kde dítě už do 
první třídy skládá přijímací 
zkoušky, a také školy, kde si 
rodiče připlácejí za nadstan-
dardní služby. Veřejné školy! 
To když řeknu v zahraničí, 
nechtějí mi kolegové věřit. 
Veřejné školy jsou obvykle 
od toho, aby poskytovaly 
standardně kvalitní služby 
všem dětem. Bez ohledu na 
finanční situaci rodičů. 

 Je to trend?
S tím, že děti absolvují 
přijímací zkoušky při vstupu 
do povinného vzdělávání, 
se setkáváme stále častěji. 
Připadá mi krajně nevhodné, 
aby si veřejné základní školy 
děti vybíraly a ty se rozdě-
lovaly do škol a tříd podle 
nadání. Určovat nadání na 
prvním stupni je velmi pro-
blematické, nadání je v tomto 
věku nestabilní. A na výběr 
vždy doplácejí děti z méně 
vzdělaných a motivovaných 
rodin. Veřejné školy se mu-
sejí naučit rozvíjet efektivně 
každé dítě, nadané i dítě 
s hendikepem. To má být 
odpovědnost školy. Některým 
dětem, které rodina správně 

nepodporuje, může škola 
výrazně pomoci a učitelé by 
měli vnímat pomoc takovým 
dětem jako svou důležitou 
povinnost.

Pro rodiče, kteří chtějí 
investovat do vzdělávání 
svých dětí v povinné školní 
docházce, tu vždy budou 
privátní školy se specializo-
vanou nabídkou. Ve veřejném 
školství nemají poplatky za 
nadstandard co dělat.

 Jaké výsledky má české 
školství v mezinárodním 
srovnání?
Výsledky českých žáků 
v mezinárodním srovnání 
jsou průměrné, a to jak na 
konci prvního, tak na konci 
druhého stupně povinného 
vzdělávání. Když jsme se 
v devadesátých letech začali 
účastnit mezinárodních vý-
zkumů, dosahovali čeští žáci 
nadprůměrných výsledků 
v matematice a podprůměr-
ných ve čtenářské gramotnos-
ti. Mezitím se situace v obou 
předmětech vyrovnala. V ma-
tematice se výsledky zhoršily 
a ve čtenářské gramotnosti 
zlepšily. Zároveň si držíme 
nadprůměrné výsledky v pří-
rodovědných předmětech.

 Je to úspěch?
Česká republika má velmi 
příznivé podmínky. Nemáme 
žádné velké skupiny obyva-
tel, u kterých by vzdělávání 
mělo dělat obtíže. Máme tu 
romskou menšinu, o které 
se mluví v této souvislosti nej-
častěji. Ta ale představuje jen 
necelá dvě procenta populace. 
Cizinci, kteří se k nám přistě-
hovali, pocházejí většinou ze 
zemí, kde vzdělávací systémy 
fungují. Navíc jich je, pokud 
nepočítám Slováky, méně než 
tři procenta. Česká republika 
je podle Eurostatu zemí se 
třetím nejmenším podílem 
obyvatel ohrožených chu-
dobou v Evropě. S takovými 
podmínkami bychom mohli 
mít v mezinárodním srovná-
ní i lepší výsledky.

 O zhoršování žáků v ma-
tematice se hodně mluví. 
Co je podle vás příčinou?

 Problém nespočívá 
v tom, že máme 
v odborném vzdělávání 
málo žáků, ale že 
je toto vzdělávání 
neefektivní.
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Vystudovala 
fyziku na 
Matematicko-
-fyzikální 
fakultě 
Univerzity Karlovy. 
Koordinovala českou realizaci 
mezinárodních výzkumů 
vědomostí a dovedností 
v žákovské i dospělé populaci. 
V Ústavu výzkumu a rozvoje 
vzdělávání Pedagogické fakulty 
UK se zabývá výzkumem 
vzdělanostních nerovností 
v základním a středním 
vzdělání a vzdělávací politikou. 
Spolupracuje s řadou nevládních 
organizací. Je členkou 
poradního sboru ministryně 
školství. Věnuje se vysokohorské 
turistice, má ráda výtvarné 
umění a rockovou hudbu.

Jana  
Straková (56)
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na nácviku, ale na hledání 
vlastních řešení, učí děti pře-
mýšlet, což je mi sympatické.

 Co říkáte na nově 
zaváděné plošné přijímací 
zkoušky na střední školy?
Přijímací zkoušky, tak jak jsou 
plánovány, mohou být škod-
livé. Jde totiž jen o zkoušky 
do maturitních oborů. Děti, 
které jejich rodiče pošlou na 
učiliště, budou znevýhodněny 
tím, že se jim základní školy 
nebudou ve vyšších ročnících 
věnovat. Budou připravovat 
jejich spolužáky ke zkouš-
kám do maturitních oborů, 
protože podle míry úspěš-
nosti u těchto zkoušek budou 
hodnoceny. Přitom při výběru 
střední školy je určující ro-
dinné zázemí, nikoli studijní 
předpoklady. Za myšlenkou 
zavést přijímací zkoušky 
do maturitních oborů navíc 
stojí snaha zvýšit podíl žáků 
v nematuritních oborech a ta 
je podle mého názoru krát-
kozraká a v mezinárodním 
kontextu naprosto unikátní.

 Nesouhlasíte s tím, že se 
na gymnázia hlásí i děti, kte-
ré tam tak úplně nepatří?
Hodně se hovoří o tom, že je 
málo dětí v učebních oborech 
a v odborném vzdělávání 
obecně. Zaměstnavatelé 
opakují, že potřebují učně. 
Česko má přitom největší 
podíl středního odborného 
vzdělávání ze všech zemí 
OECD. Na gymnázia odchází 
pouze čtvrtina dětí, tři čtvr-
tiny studují na odborných 
středních školách.

Problém nespočívá v tom, 
že máme v odborném vzdělá-
vání málo žáků, ale že je toto 
vzdělávání neefektivní. Obo-
ry jsou velmi úzce specializo-
vané, ale většina absolventů 
pracuje brzy v úplně jiném 
oboru. Problém není v množ-
ství, ale ve kvalitě absolven-
tů. O tom svědčí i vysoká 
nezaměstnanost absolventů 
odborného vzdělávání. 

Krajští úředníci často 
podporují specifické obory, 
protože chtějí vyjít vstříc 
konkrétním zaměstnavatelům. 
Vzdělávací systém ale musí 
mít na zřeteli především zájmy 
mladých lidí. Zaměstnavatel 
může zkrachovat. Absolventi 
musejí být schopni se rekvalifi-
kovat a najít novou práci.

 Proč chodí děti po skon-
čení středních odborných 
škol ještě na vysokou?
Od revoluce se podíl studují-
cích na vysoké škole ztroj-
násobil. Zájem o studium na 
vysoké škole roste ve všech 
vyspělých zemích. Tomu by 
se měl přizpůsobit vzdělávací 
systém a posunout speciali-
zaci do bakalářského studia. 
Bránit mladým lidem ve 
studiu není řešení.

 Kdo chodí na víceletá 
gymnázia?
Děti vzdělaných a motivova-
ných rodičů. Talent nerozho-
duje. V Česku se na víceleté 
gymnázium nepřechází na 
základě doporučení školy, ale 
na základě přihlášky rodičů. 
Rodiče také připravují své 
děti k přijímacím zkouškám. 
Vyplývá to i z výzkumu, který 
provádíme na Pedagogické 
fakultě Univerzity Karlovy.

 Ministerstvo školství 
rozhodlo zmrazit síť 
víceletých gymnázií. Je to 
důležité?
Myslím, že počet víceletých 
gymnázií není v tuto chvíli 
zásadní. Co je důležitější, je 
rozdělování dětí na prv-
ním stupni základní školy 
a v předškolním vzdělávání. 
Protože nejen služby zá-
kladních škol, ale už i služby 
mateřských škol se velmi 
liší a jsou různě finančně 
náročné. V řadě mateřských 
škol je velká část aktivit po-
skytována za úplatu a zcela 
evidentně si je někteří rodiče 
nemohou dovolit.

Této otázce se věnovalo už 
mnoho výzkumníků, ale 
zatím se na ničem neshodli. 
Osobně si myslím, že to sou-
visí s tím, že dříve u nás byla 
znalost matematiky hodně 
založená na drilu. Děti v tes-
tech hodně těžily z toho, že 
řadu příkladů znaly a nemu-
sely o nich přemýšlet.

Pak se počet hodin mate-
matiky snížil. Bylo potřeba 
získat prostor třeba pro 

výuku jazyků. Navíc už děti 
nejsou tak ochotny se drilu 
podrobit. Drilu je tedy méně 
a zatím jsme nedokázali 
děti naučit, aby jej nahradily 
vlastním úsudkem. 

 Jak to bude pokračovat?
K drilu se vrátit nemůže-
me. Měli bychom učit děti 
přicházet na kloub úkolům, 
u kterých nevidí řešení na 
první pohled. V mezinárod-

ních testech vidíme, že se děti 
z Česka do řady úkolů vůbec 
nepustí. 

 Na mnoha základních 
školách zavádějí Hejného 
metodu výuky matematiky. 
Učitel při ní dětem pomáhá 
matematiku objevovat. Je 
to cesta?

O matematice profesora 
Hejného se v tomto kontextu 
hodně mluví. Nestaví výuku 

 Ve veřejném školství 
nemají poplatky za 
nadstandard co dělat.



České školství 
bloudí. Chybí 
mu cíl
Další školní rok bude opět 
plný změn. O vzdělávání 
a školství se dál povedou 
ohnivé debaty. Ať už kvůli 
podpoře a odmítání inkluze, 
která některé učitele budí ze 
sna, nebo kvůli dalším pro-
jektům, tu smysluplnějším, 
tu méně pochopitelným. Na 
každý pád se školství dostalo 
zase o kousek blíž k centru 
politické debaty, což by měla 
být snad spíše dobrá než 
špatná zpráva.

Ministryně školství 
Kateřina Valachová se 
zatím věnuje hlavně obíhání 
nejrůznějších požárů, které 
se snaží jeden po druhém 
hasit. Zvyšuje platy učite-
lům. Přinesla pravidla pro 
podporu dětí, které se i přes 
nějaké omezení vzdělávají 
v běžných školách se zdravý-
mi vrstevníky. Píše instrukce 
pro školy, jak mají s těmito 
dětmi zacházet. Připravuje 
návrhy, jak se popasovat se 
šikanou. Vymýšlí, jak učite-
lům přidávat peníze nejen 
za odsloužené roky, ale i za 
práci navíc. Zkrátka snaží 

se zasahovat na místech, na 
kterých v českém školství už 
léta bublají problémy.

Jako politická a oborová 
autorita ale ministerstvo 
školství nadále spíše vlaje za 
událostmi, než aby rozhod-
ně a jasně ukazovalo směr. 
V zemích, k jejichž vzdělá-
vacím systémům se odborná 
veřejnost obrací pro inspi-
raci, proběhly promyšlené 
reformy s jasně danými cíli. 
Právě ten cíl si bohužel čeští 
politici zapomněli vyříkat 

a vytyčit. Lidé z jedné poli-
tické strany mluví o nutnosti 
podpory učebních oborů 
a zároveň o vzdělanostní 
společnosti. Ministryně 
Valachová správně chce po 
základních školách lepší, 
a hlavně vyrovnanou kvalitu, 
na druhé straně ale jasně 
neříká, co ta „kvalitní škola“ 
vlastně je a podle čeho se 
pozná.

Na jedné straně minis-
terstvo školství horlivě 
podporuje společné inklu-
zivní vzdělávání, ale zároveň 

nařídí základním školám 
připravovat žáky, kteří se 
budou hlásit na maturitní 
obory, na jednotné přijímací 
zkoušky. Což nejspíš povede 
k tomu, že se na základkách 
bude rozdělovat výuka žáků 
podle toho, na kterou střední 
školu je jejich rodiče budou 
hlásit.

Základní slib této vlády 
zní, že bude i nadále zvyšo-
vat platy učitelů, i když asi 
ne tak rychle, jak by si před-
stavovali odboráři. Tučnější 
platy určitě mohou alespoň 
trochu zvýšit zájem o povo-
lání učitele. Ředitelé si pak 
budou moci více vybírat, kdo 
bude děti učit. 

Na druhé straně nároky 
rodičů také rostou velmi 
rychle. Pokud nedojde ke 
změnám ve vzdělávání 
pedagogů na fakultách, není 
vůbec jisté, že při větším 
zájmu bude automaticky 
k dispozici více skvělých no-
vých učitelů. Pokud se mají 
základní školy modernizo-
vat, bude potřeba se věnovat 
spoustě dalších témat, a to 
pokud možno najednou 
a promyšleně.

Jasný vzkaz nejen pro 
ministryni, dokonce nejen 
pro vládu, ale pro celou po-
litickou reprezentaci vysílá 
každý rok víc a víc rodičů. 
Těch, kteří volí pro své děti 
soukromé nebo i veřejné 
exkluzivní školy, na kterých 
jsou ochotní platit školné. 
Ten vzkaz zní: Chceme od 
českého vzdělávání víc.

Komentář

Adéla Čabanová

Ministryně chce po 
základních školách 
vyrovnanou kvalitu, 
ale zapomíná říci, 
jak má vlastně 
kvalitní škola 
vypadat.

| 12 | názory a komentáře

Tvář dne 

 Chci ocenit i občanskou odvahu, s níž 
se postavila okupaci v roce 1968. Český 
i světový sport ztrácí důležitou ikonu,

řekl o Věře Čáslavské premiér 
Bohuslav Sobotka 
str. 4
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Komise není berňák
Irsko umožnilo Applu, aby platil nižší daně. To se ovšem 
nelíbilo Evropské komisi, která teď po americké firmě 
chce, aby doplatila 13 miliard eur. Irsko je ale nezávislý 
stát a má možnost si určit daňové zatížení. Zrušit daňo-
vou konkurenci znamená vytvořit jednolité strnulé a ne-
soutěživé prostředí. Navíc komise by neměla být novým 
nadnárodním berňákem. Rozhodnutí komise také zavádí 
nebezpečný princip retroaktivity. V podstatě každá nižší 
daň z příjmu může být časem vyložena jako nemorální 
a postižený poplatník bude následně krutě „dodaněn“. 
Výsledkem bude atmosféra strachu a zhoršení podnikatel-
ského prostředí v EU.
 
Irsko patří mezi hospodářsky nejúspěšnější země. Oproti 
tomu země s vysokým zdaněním – Itálie či Francie – 
v poslední dekádě stagnují. Zřejmě kvůli tomu, aby nebyly 
vidět příklady těch úspěšných, je třeba jim symboly jejich 
úspěchu (nízké daně) zničit. Takové rovnoměrné přeroz-
dělování chudoby je ale cestou do pekel.
 Arsen Lazarevič
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právě v prodeji

proč já?
marek dalík jde do vězení

255265/254� inzerce

Lukáš Dittrich 

Vůz Hyundai i10 získal 
v rámci modernizace novou 
masku. Jiný je také přední 
nárazník a měnila se i světla 
denního svícení. Ani zadní 
nárazník nezůstal nezmě-
něn, stejně jako koncové 
svítilny. V nabídce najdeme 
rovněž nově tvarovaná kola. 
U motorů zůstává vše při 
starém. Na výběr jsou obje-
my 1,0 a 1,25 litru. 

To hlavní, co spolu 
s faceliftem přichází, jsou 
bezpečnostní asistenti a věci 
zaměřené na konektivitu. 
Nový multimediální systém 
doplněný o sedmipalcovou 
dotykovou obrazovku tak 

nabídne možnost propojení 
s telefony přes Apple CarPlay 
nebo Android Auto, k dispozi-
ci budou mít řidiči také infor-
mace o počasí nebo aktuální 
dopravní zpravodajství.

Hyundai i10 pak dostal 
navíc novou multifunkční 
kameru, která je základem 
všech bezpečnostních no-
vinek. Řidiči se budou moci 
spolehnout na přednárazový 
systém a hlídání jízdních 
pruhů pracující od rychlosti 
šedesát kilometrů v hodině. 

Poprvé bude modernizo-
vaná i10 k vidění za měsíc na 
pařížském autosalonu, kde 
se veřejnosti představí i nová 
generace modelu i30.

Více na autoreVue.cz

Citroën na blížícím se au-
tosalonu v Paříži představí 
kromě nové generace mo-
delu C3 také koncept Cxpe-
rience. Nová studie měří na 
délku 4,85 metru, široká je 
dva metry a na výšku byste 
naměřili 1,37 metru. Rozvor 
náprav dosahuje na rovné 
tři metry. Luxusně poja-
tému interiéru dominuje 
žluté čalounění a gigan-

tický displej o velikosti 
devatenáct palců. 

Pohon má na starost blíže 
nespecifikovaný hybrid-
ní systém kombinující 
spalovací motor schopný 
vyprodukovat až 149 kW 
(203 k), kterému pomáhá 
elektromotor o výkonu  
80 kW. Celkově si bude moci 
řidič údajně užít kombino-
vaný výkon 224 kW (305 k).

Další parametry Citroën 
neudává. Zatím pouze sli-
buje možnost cestovat v čis-
tě elektrickém režimu, a to 
na vzdálenost až šedesát 
kilometrů. Nová studie pak 
bude prezentovat rovněž 
systém Citroën Progressive 
Hydraulic Cushions, což 
je odpružení, které má na-
hradit hydropneumatický 
podvozek. /lud/

autorevue

Hyundai i10 
po omlazení 
vzrostlo IQ
n Automobilka Hyundai představila model i10 
po faceliftu. Viditelných změn doznal nejen 
design, ale především technologická výbava. 

StráŽCI BezPeČÍ. Hyundai i10 dostal v rámci faceliftu i novou 
multifunkční kameru, která je základem všech bezpečnostních 
novinek. Řidiči se budou moci spolehnout na přednárazový systém 
a hlídání jízdních pruhů pracující od rychlosti 60 km/h. 

Luxusní francouzská zadokolka

Dotyk FuturISmu. Vzduš-
nému interiéru konceptu Citroën 
Cxperience dominuje žluté 
čalounění a gigantický displej 
o velikosti devatenáct palců.
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n Do podzimního 
boje o diváka posílají 
televize tradičně i ně-
kolik velkých seriálů. 
V zahraniční konku-
renci selhává většina 
českých novinek. Dno 
však našla TV Bar-
randov s Doktorkou 
Kellerovou.

Stanislav Šulc

Hlavní vysílací časy v tu-
zemských televizích začaly 
okupovat kuchařské pořady, 
brzy se rozjede reality 
show, přesto se 
hlavním tahákem 
pozvolna stávají 
velké seriály. 
Podobně jako 
v zahrani-
čí i české 
televize sázejí 
především 
na kriminálky 
a nevyhýbají se ani 
doktorskému pro-
středí. Diváci znalí aktuální 
světové tvorby (a již dávno 
neplatí, že jen americké, ale 
také britské, skandinávské či 
francouzské) budou u větši-
ny tuzemské produkce stále 
překvapeni určitou nedodě-
laností. Přesto scenáristicky, 
a především obrazově se již 
pozvolna začínají tuzemští 
televizní tvůrci učit moderní 
postupy.

Rapl vede
Jasným hitem podzimu se 
stane Rapl České televize. 
Tvůrčí tým kolem Jana Pa-
chla správně vytáhl z pove-
deného Cirkusu Bukowsky 
postavu majora Kuneše 
a vytvořil jí fikční svět sám 
pro sebe. První série bude 
mít 13 dílů (a v přípravě je 
dalších 13 epizod) a hned 
první díl s názvem Nástřel 
jasně ukázal, v čem bude síla 
série. Kuneš v podání Hynka 
Čermáka má potřebné chla-
pácké charizma a neurva-
lost, aby mohl řešit zapeklité 
případy. Jeho vnitřní démoni 
a rodinné trable pak zajiš-

ťují potřebné dlouhé dějové 
linky pro celou sérii. Naopak 
jednotlivé epizody nabízejí 
uzavřené případy, tudíž se 
v Raplovi velmi moderně 
mísí formát seriálu (vy-
právění na epizody) a série 
(uzavřené díly bez přesahu 
do dalších epizod).

Obrazově Pachl opakuje 
svůj styl z Bukowského 
i dvoufilmu Gangster Ka, 
čímž na hony poráží veške-
rou konkurenci. Ve spojení 
s mlžnými Krušnými horami 
řada leteckých záběrů půso-
bí fantasticky, přestože jde 
o mírně nadužívaný postup. 

Výsledkem je česká verze 
Wallandera, jejíž 

největší problém 
je stopáž. Ho-

dina podobně 
koncipova-
ným seriá-
lům nesluší, 
protože se 

případy mu-
sejí až příliš 

zjednodušo-
vat (každý díl 

Wallandera BBC má 
proto zhruba 90 minut).

Zlatý pRůměR
Za slušný průměr aktuální 
sezony lze označit Mordpar-
tu i druhou řadu Doktora 
Martina. Navrátivší se seriál 
je stále mírně usedlý, ale 
své divácké skupině zjevně 
přináší potřebný klid. 

Primácká krimi Mord-
parta je z tohoto pohledu 
mnohem zajímavější. Jde 
o další pokus o kriminálku 
nejblíže asi německého či 
francouzského typu, které 
tuzemští diváci znají velmi 
dobře a úspěchy Moulina či 
Lescautové naznačují, že na 
ně diváci slyší. Mordparta 
těží především ze silného 
hereckého ansámblu v čele 
s Jiřím Bartoškou v roli 
Columba (tak skutečně 
zní přezdívka seniorního 
vyšetřovatele). Následují 
velmi dobří Vojtěch Kotek 
a Markéta Plánková (další 
seriálový zářez po První 
republice). Scenáristicky 
však první epizoda nebyla 
nejsilnější a tvůrci upadli 

Český seriálový podzim se 
rozjel. Zaujme hlavně Rapl

Mordparta těží  
především ze

silného
hereckého ansámblu  

v čele  
s Jiřím Bartoškou.
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PAn DRsňáK. Hynek Čermák se v Raplovi vrací jako policista Kuneš známý z Cirkusu Bukowsky.

do klišé (podivín jako první 
podezřelý a pak „ten nejmé-
ně pravděpodobný vrah“). 
Zároveň však tvůrci docela 
šikovně rozehráli delší linii 
v podobě ohrožení Columbo-
vy rodiny, tedy nejspíš bude 
nač koukat.

doktoRka Z Jetelína
Zatímco všechny předchozí 
seriály se alespoň trochu 
blížily světu, zcela utopené 
v české kotlině zůstávají 
komedie Jetelín a žánrově 
neuchopitelná Doktorka 
Kellerová. Další pokus o čes-
ký sitkom Jetelín (vysílala 

TV Prima) se fotbalovou 
terminologií ocitl v offsidu. 
Mimo byl jeho humor, posta-
vy, scénář a tradičně skvělý 
Richard Genzer to sám 
zachránit nedokázal. Prima 
seriál podle vlastních slov 
načas stáhla.

TV Barrandov ve své snaze 
dostihnout zbytek velkých 
televizí vytáhla tradiční 
zbraň – Kateřinu Brožovou. 
Její Doktorka Kellerová 
nabízí sled všech mysli-
telných (a mnoho dalších) 
chyb, kterých se lze dopus-
tit. Nerozhodnost, zda je 
hrdinka psychiatričkou (jak 

sama tvrdí) či psycholožkou 
(jak její konání na obrazovce 
vypadá), je jen úsměvné za-
škobrtnutí. Tragičtější jsou 
nelogičnosti v ději, žánrová 
nerozhodnost (jde o seriál 
doktorský, psychologický 
nebo detektivku?), nesym-
patičnost všech postarších 
postav, tragické herectví 
Brožové i většiny dalších. Ti 
navíc pronášejí dialogy tak 
tupé, že by v prvním ročníku 
FAMU skončily v koši z mno-
ha důvodů (neuvěřitelnost 
a neautentičnost jsou dva 
nejzjevnější). Tudy cesta pro 
Barrandov opravdu nevede.
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allenova komedie 
zahájí sezonu v Jihlavě

Horácké divadlo v Jihlavě 
zahájí v sobotu 10. září 
novou sezonu komedií 
Woodyho Allena Sex noci 
svatojánské. Hlavní po-
stavu vynálezce Andrewa 
Hobbse svěřil hostující re-
žisér Martin Tichý Zdeňku 
Stejskalovi.

očekávané drama Silence

Magazín Variety vydal se-
znam 20 nejočekávanějších 
snímků v nadcházejícím 
boji o Oscary. Na prvním 
místě je novinka Martina 
Scorsese Silence. Následuje 
například muzikál La La 
Land nebo sci-fi Příchozí.

Rapper Brown zadržen 
kvůli napadení
Americký zpěvák Chris 
Brown byl zadržen, policie 
jej podezírá z napadení 
se smrtící zbraní. Reago-
vala na telefonát ženy na 
tísňovou linku a následně 
prohledala Brownův dům 
v Los Angeles. /čtk, sul/

Krátce

n Steven Spielberg se 
chopil slavné knihy 
Roalda Dahla a pře-
tvořil ji v jemný, málo 
vzrušující a příliš 
epizodický poetický 
snímek, v němž vy-
čnívá digitální Mark 
Rylance.

Iva Přivřelová

Slavný britský spisovatel 
dětských dobrodružství 
Roald Dahl prý většinou 
nebyl spokojený s filmovými 
adaptacemi svých knih ani 
s populárním muzikálem 
Pan Wonka a jeho čokolá-
dovna ze sedmdesátých let. 
Dost možná by si nijak ne-
pochvaloval ani film, který 
mu Steven Spielberg nadělil 
k letošnímu stému výročí 
narození. Dahl nicméně 
zemřel už v roce 1990, a tak 
nad nenaplněnými ambi-
cemi Obra Dobra budou 
vzdychat jiní.

Papírově se měl snímek 
o přátelství osiřelé malé 
chytré Angličanky a velkého 
kamarádského obra stát 
jednou z událostí léta. Scé-
nář totiž Spielbergovi stihla 
před svou loňskou smrtí při-
pravit Melissa Mathisonová, 
která pro něj napsala i milo-
vaného E. T. Mimozemšťana, 
jinou klasiku o vztahu dítěte 
a odlišného stvoření. Oproti 
Dahlově originálu působí 
snímek lehčeji, radostněji 
a méně nebezpečně, i když 
i tady zlí obří sousedi Dobra 
šikanují a žerou děti. 

spielbergovo kouzlo je pryč

Tipy

ČT2 • 21.40

kráva

radek Holub a alena 
Mihulová v oceňovaném 
filmu karla kachyni.

Obr Dobr

(fantasy, velká Británie / kanada / 
USa, 117 minut)
Režie: Steven Spielberg
Hrají: Mark rylance, ruby 
Barnhillová, Penelope Wiltonová, 
rebecca Hallová
Premiéra: 1. září
Hodnocení: 60 %
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Malá Sofie v podání Ruby 
Barnhillové nakonec proti 
nim vyrazí i s pomocí ang-
lické královny. Ve scénách 
z paláce vyvrcholí absurdita 
tohoto dobrodružství i poba-
vení z chování neobratného 
obra v lidském světě. Sní-
mek v poslední třetině také 
nejvíc odhalí své nelogičnos-
ti a matoucí přístup k době, 
v níž se odehrává. Anglie tu 
má pohádkově-turistickou 
podobu oné malebné země 
doubledeckerů, deštníků 
a buřinek.

Ještě víc mate samotný 
děj, jejž podobně jako v kni-
ze netvoří pořádný příběh, 
ale epizody. V nich se Sofie 
nejdřív seznamuje s ob-

rem a jeho příbytkem, jeho 
zkomolenou angličtinou 
či s prací chytače snů. Pak 
ji hledají lidožraví giganti, 
později je čas na snídani 
v Buckinghamském paláci 
a na vojenskou akci. 

Dětské publikum tak 
může z filmu vypadávat 
a zase do něj vplouvat. 
Takové nesourodé vypravěč-
ství ale u Spielberga udiví 
podobně jako technická ne-
dokonalost. Kdykoliv je Sofie 
s Dobrem v jednom záběru, 
je příliš vidět, že obr vznikl 
s pomocí počítačů. Motion 
capture přitom dokázalo 
dokonale zachytit všechny 
jemnosti projevu Marka 
Rylance, od Mostu špionů 

režisérova oblíbeného (a os-
carového) herce. Jeho něžně 
rošťácký výkon v roli Obra 
Dobra je největším plusem 
tohoto nezvykle delikátního, 
málo živého Spielbergova 
představení.

Autorka je spolupracovnicí redakce

HeRci fUngUjí. Obsazení Marka Rylance a Ruby Barnhillové se Spielbergovi povedlo. 
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ZjEvENí. Stará paní 
během oslav svaté 
Růženy Limské, 
patronky Latinské 
Ameriky a Filipín, 
mohla očekávat 
spíše náboženské 
výjevy. Místo toho 
se jí poblíž kostela 
v Limě zjevila osoba 
v kostýmu z filmů 
sci-fi.
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Šašek provokuje

Nějakých šest let šašek na 
tomto místě vzkazoval světu, 
co si o něm myslí. Odnesli to 
především cyklisté, Zlíňáci, 
listopadoví majitelé knírů 
nebo naposledy s velkou 
odezvou učitelé, kteří dnes 
začnou zase vykonávat to 
náročné a nedostatečně 
doceněné poslání. 

Je však čas na změnu 
a tento prostor šašek vyklidí 
jiné rubrice. Kapesníčky ale 
ještě nevytahujte, a vy, Zlíňá-
ci, zase ukliďte tu Bohemku, 
kterou jste již jistě vytáhli 

z lednice. Šašek neumírá, 
ale pouze se přestěhuje na 
webové stránky deníku, když 
bude moci, možná se bude 
světu dál vysmívat i pro-
střednictvím Twitteru. 

Dnes si ale odpočineme 
a šašek prozradí, co se mu 
na Zlínsku, cyklistech a na 
knírech líbí.

Nejprve Zlínský kraj a jeho 
obyvatelé. Ne, není to jízda 
králů (ta je hloupý relikt, na 
který se má zapomenout, ne 
jej mechanicky připomínat), 
ale jsou to bobři. V obáva-

Šašek se stěhuje 
ném Baťově kanálu podle 
šaškových informací žijí, 
a je-li tomu skutečně tak, 
alespoň něčím Zlínsko šaška 
pozitivně zaujalo. Bobři jsou 
docela roztomilá zvířátka.

Cyklisté. To už je těž-
ší oříšek. Estetiky tento 
koníček mnoho nepobral, 
tedy přesněji nepobral vůbec 
žádnou. Navíc rozpínavost 
náruživých cyklistů je 
neuvěřitelná a po silnicích 
již expandovali i na chodní-
ky, takže šašek – náruživý 
chodec – má smolíka. Bicykl 

přesto má jeden rozměr, 
který šašek musí ocenit. Je to 
rotoped, vlastně taková vyšší 
forma kola, u níž odpadají 
všechny kontroverze spojené 
s cyklistikou.

A konečně to nejtěžší – co 
se šaškovi líbí na knírech, re-
spektive na lidech s kníry ve 
střední Evropě ve 21. století. 
Nic. A to po velmi úpěnlivém 
hledání, zkoumání a pátrání.

Kdo nemá internet, s tím 
se šašek loučí (ano, teď je ta 
chvíle bouchnout Bohemku), 
s ostatními brzy nashle.

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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